

УДК 159.9

E. A. Кузнецова

ЛИЧНОСТНЫЕ ОСОБЕННОСТИ ПОДРОСТКОВ С СОМАТОФОРМНОЙ ВЕГЕТАТИВНОЙ ДИСФУНКЦИЕЙ

Санкт-Петербургский государственный университет, Российская Федерация, 199034, Санкт-Петербург, Университетская наб., 7/9

Статья посвящена анализу личностных особенностей подростков сsomatoформной вегетативной дисфункцией в сравнении со здоровыми. При помощи многофакторного личностного опросника Кэттела и клинического опросника для выявления и оценки невротических состояний Яхина-Менделевича обследовано 173 подростка в возрасте 13–17 лет. Выявлено, что подростки с somatoформной дисфункцией проявляют признаки невротического состояния, находятся в фрустрирующей ситуации и подвержены сильным переживаниям, дезадаптированы и вследствие этого не стремятся поделиться своими переживаниями, скрытны, сдержанны, тревожны и осторожны, склонны к длительным переживаниям. Полученные результаты позволяют определить «группу риска» — подростков, по своим личностным особенностям наиболее склонных к возникновению somatoформной вегетативной дисфункции в фрустрирующей ситуации. Библиогр. 11 назв. Табл. 3.

Ключевые слова: somatoформная вегетативная дисфункция, подростки, личностные особенности.

PERSONALITY CHARACTERISTICS OF ADOLESCENTS WITH SOMATOFORM AUTONOMIC DYSFUNCTION

E. A. Kuznetsova

St. Petersburg State University, 7/9, Universitetskaya nab., St. Petersburg, 199034, Russian Federation

Somatoform disorders are manifested in the form of physical symptoms, they have a functional character and psychogenic reasons. In accordance with different authors, the share of somatoform autonomic dysfunction have 13–68% of all non-infectious assessments in primary pediatric care. This article analyzes the personality characteristics of adolescents with somatoform autonomic dysfunction in comparison with healthy. Methods: Cattell's Multifactorial Personality Questionnaire, Yakhin-Mendelevich clinical questionnaire for the identification and evaluation of neurotic states, integrational desadaptation coefficient. Sample: 173 adolescents aged 13–17 years. Results: adolescents with somatoform dysfunction are frustrated and show signs of a neurotic state, they are subjected to strong feelings, maladjusted, and therefore do not tend to share their experience. They are secretive, reserved, cautious and anxious, prone to long experiences. They complain about deterioration of health, vegetative disorders, but also more anxious, have reduced

the emotional background and demonstrate higher level of asthenia and desadaptation. The obtained results allow to identify a “risk group” — adolescents in their personal characteristics most prone to the emergence of somatoform autonomic dysfunction in a frustrating situation. Refs 11. Tables 3.

Keywords: somatoform autonomic dysfunction, adolescents, personality characteristics.

Контактная информация

Кузнецова Елена Андреевна — аспирант; kuznetsova_2@mail.ru

Kuznetsova Elena A. — post graduate student; kuznetsova_2@mail.ru